المستخلص عربي : 
في هذه المرحلة وخلال العام 1413هـ - 1414هـ سيكون الإهتمام منصباً على تشغيل الفهرس الألى (OPAC) ووضعه قيد العمل للطالبات في مكتبة الطالبات المركزية وإستكمال بقية الأجهزة اللازمة للأقسام الأخرى في نفس المكتبة من نهايات طرفية وحاسبات . كما سيهتم البحث أيضاَ بتركيب وتشغيل برنامج الإعارة الآلي الذي طوره الباحث الرئيسي للمكتبة المركزية سابقاً في مكتبة الطالبات المركزية وتزويد الاجهزة اللازمة لذلك.
في هذه المرحلة أيضاً سيتم تحديث وتطوير شبكة نظام الإعارة الألي في المكتبة المركزية حيث يجب أن تحدث الشبكة والأجهزة لتواكب التطوير المذهل والحاصل في تقنية أجهزة وبرامج الحاسبات الآلية . كما سيخصص جزء من البحث التجارب لربط نظامي الأعارة في المكتبة المركزية ومكتبة الطالبات بنظام هذه هدفها يمكن في توفر جميع بيانات الكتب على نظام دوبس/ليبس .
وفي هذه المرحلة أيضاً سيقوم فريق البحث بتشغيل برنامج الدوريات اللاتينية في النظام .
كما سيستمر الإشراف على إدخال بيانات الكتب العربية والأجنبية في نظام دوبس/ليبس لإستكمال قاعدتي البيانات العربية والانجليزية .
 
Abstract: 
[bookmark: _GoBack]At this stage and during the year 1413 - 1414 AH will be the focus on the operation of online catalog (OPAC) and placed under the work of the students at the Central Library of the students and the rest of the hardware needed to complete the other sections in the same library of terminals and computers. The research also will take care of installation and operation of automated loan program developed by the principal investigator of the Central Library in the library of the former Central students and provide necessary equipment to do so.
 At this stage also will be updated and the development of the automated loan system of the Central Library where you should place the network and hardware to keep up to a stunning and made ​​in IT hardware and software of computers. Will be allocated as part of the research experiences to link the loan systems in the Central Library and the Library system, these students can be objective in the availability of all the books on the system data Dobbs / for Lips.
 At this stage, the research team will also run patrols in the Latin system.
 Will also continue to oversee the data entry of Arab and foreign books in the system of Dobbs / Lips of databases to complete Arabic and English.
